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31. srpna 2023: Jiří Rajmund Tretera OP a Záboj Horák před hlavním portálem farního kostela svatého Martina 

ve Mšeně u Mělníka. 

Snímek Tomáš Grundza 
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Náš návrat do královského města 
Mšeno u Mělníka v Litoměřické diecézi 

 
Od roku 1830 sídlí rod Horáků v městě Mšeno, od dob Karla IV. královském. Jeden z prapředků 

Horáků tam dokonce byl purkmistrem. Po požáru v roce 1867 se rod již napevno usídlil jen pár 

metrů od prostorného trojúhelníkového náměstí, jemuž uprostřed vévodí novorománský kato-

lický farní chrám sv. Martina, který patří k největším kostelům ve středních Čechách, menší, 

ale přenádherná novorenesanční radnice, sousoší Neposkvrněného Početí Panny Marie se sva-

tými Šebestiánem a Rochem a střízlivý pomník mistra Jana Husa. Horákovi zakoupili v dnešní 

ulici Na Skaličkách pozemek, na němž vybudovali krásný jednoposchoďový zděný domek, 

s podkrovím i podsklepením, jakož i celou řadu za sebou situovaných hospodářských budov. 

Učinili z toho své letní sídlo a na zbývajících pozemcích za domem zřídili středně velkou ovoc-

nářskou zahradu s několika desítkami stromů a keřů. Dnes je budova v těsném sousedství So-

kola Mšeno a jeho tenisových kurtů. 

Mnozí sousedi si dobře pamatují na pradědečka Záboje Horáka Václava Horáka, který do-

budoval celý objekt za první republiky, a sídlil v domě po většinu roku. Jeho nejbližší potomci 

se zdržovali více v domech, které vlastnili v Praze na Královských Vinohradech nebo ve Vršo-

vicích, neboť tam byli vázáni svým povoláním, ale velmi často do Mšena dojížděli. Byl to pře-

devším starosta Spolku československých právníků Všehrd a později pražský advokát JUDr. 

Jiří Horák se svou manželkou advokátkou JUDr. Libuší Horákovou, a po nich jejich syn MUDr. 

Ivan Horák, slavný chirurg Fakultní nemocnice na Královských Vinohradech a pozounista v or-

chestru Divadla ABC a jinde, tatínek dnešního docenta právnické fakulty JUDr. Záboje Horáka. 

Již v raném mládí Záboj i se svým o rok mladším bratrem Ondřejem ve Mšeně často pobývali 

a skamarádili se zde s velkým množstvím tamějších mladých mužů i dívek. Oba coby synové 

MUDr. Ivana Horáka, jenž byl v době svého chlapectví náruživým členem ministrantského 

sdružení „Legio angelica“, vedeného od roku 1945 P. Josefem Gabrielem, také ministrovali. To 

ovšem bylo až někdy po roce 1985, tentokrát ale v mšenském kostele sv. Martina! Tam přijali 

Záboj a Ondřej první svaté přijímání a Záboj byl litoměřickým biskupem Josefem Kouklem 

roku 1993 biřmován. Neboť farnost Mšeno přísluší do Litoměřické diecéze. 

Záboj mezitím úspěšně vystudoval Právnickou fakultu Univerzity Karlovy. Ve šlépějích 

svého dědečka se účastnil činnosti spolku Všehrd a spolu se svým učitelem dominikánem Jiřím 

Rajmundem Treterou založil roku 1994 Společnost pro církevní právo, která má dnes přes 550 

členů a jejímž místopředsedou je Záboj do dnešních dnů. Záboj se tehdy s velkým zápalem 

zapojil do církevního života jak u dominikánů, tak i ve vinohradských farnostech. 

Na pozvání MUDr. Ivana Horáka pobýval v letech 1998–2000 v mšenském letním sídle 

Horáků o prázdninách také P. doc. JUDr. Jiří Rajmund Tretera OP z dominikánského kláštera 
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sv. Jiljí na Starém Městě pražském. Moc pěkně si to tam se svým žákem Zábojem Horákem 

užili a prošli všechny církevní, světské i přírodní památky celého Mšenska, včetně hradu Ko-

kořína a rozkošných skalních útvarů zvaných Pokličky. 

Když MUDr. Ivan Horák v roce 2007 zemřel, připadl objekt ve Mšeně dědickou dohodou 

do vlastnictví Zábojova bratra Ondřeje. Ten sem občas dojížděl a coby dávný adept architektury 

inicioval několik drobných vylepšení objektu, zejména pořídil nové krásné podlahy a dokončil 

opravu střechy. 

14. srpna 2023 svobodný a bezdětný Ondřej ve věku pouhých 46 let v Praze zemřel. Více 

než rok před smrtí neměl už dost sil na řádnou správu objektu, takže zahrada zatím upadla do 

neutěšeného stavu. Ale již ve dnech 30. a 31. srpna 2023 objekt navštívil jeho nastávající 

správce doc. JUDr. Záboj Horák, vykasal si rukávy a hned se ujal obnovy a rekultivace zahrady, 

za pomoci předsedy Společnosti pro církevní právo prof. JUDr. Jiřího Rajmunda Tretery a ta-

jemníka této Společnosti, nadějného mladého právníka a programátora Tomáše Grundzy.  

 

    
 

   Předseda Společnosti P. Jiří Rajmund Tretera               Předseda a místopředseda Společnosti  

        a tajemník Společnosti Tomáš Grundza                  P. Jiří Rajmund Tretera a Záboj Horák před  

            před nádherně opraveným bokem                           hlavním portálem kostela sv. Martina. 

                    kostela sv. Martina. 

 

Všichni se těší, že se brzy stanou platnými sousedy obyvatel Mšena a jsou ochotni pomoci 

i ve zdejší farnosti. 

                                                                                                  Text: P. Jiří Rajmund Tretera OP 

                                                                     Autoři snímků: vlevo Záboj Horák, vpravo: Tomáš Grundza 
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Chtěl bych chrám dostat do krásy 
 

Přání Petera Kothaje, nového duchovního správce 
ve Mšeně a okolí (z roku 2015) 

 

Mšeno – Když začátkem února 2015 nečekaně zemřel mšenský farář Mgr. Bohuslav Bártek, 

hledala katolická církev pro mšenskou farnost nového duchovního správce. Od poloviny dubna 

se jím stal Mgr. Peter Kothaj. 

K místu vašeho narození se váže zajímavá historka... 

Když jsem mluvil s biskupem Josefem Kouklem, říkal jsem mu: „Všechno o mně znáte a víte, 

ale kde jsem se narodil, to určitě nebudete vědět.“ Briskně odvětil: „Cez Jasovú jezdím do Ru-

báně k sestričkám.“ Takže mě docela překvapil. 

Kam vedly vaše další kroky? 

Ve věku jednoho roku jsem se přestěhoval s rodiči do Čech do Varnsdorfu. Poznal jsem i Jab-

lonecko, v samotném Jablonci nad Nisou jsem začal chodit do základních škol.  

Kde jste navštěvoval střední školu? 

Studoval jsem libereckou střední všeobecně vzdělávací školu (předchůdce dnešního gymnázia), 

kde se mi ale moc nelíbilo, protože mě to příliš nebavilo. Po maturitě mne Pán Bůh „strčil“ zase 

na školu, tentokrát vysokou – Teologickou bohosloveckou fakultu v Praze se sídlem v Litomě-

řicích, kde se mi během deseti semestrů líbilo, protože tam byl rozhodně větší klid než v Praze.  

Co bylo impulzem pro vaše rozhodnutí stát se knězem? 

Moji rodiče trpěli různými zdravotními neduhy, a tak nás děti „rozstrkali“ k příbuzným na Slo-

vensko. Tam se chodilo i do kostela, kam pan farář pozval na ministrování mého mladšího 

bratra dřív než mě, což se mne jako staršího docela dotklo. Když mě o tři dny později pozval 

také, řekl jsem: Já ho předčím a budu farářem. A Pán Bůh, který má své cesty, se toho chytil 

(smích). 

Kam jste jako kněz nastoupil na své první místo? 

V mladoboleslavských kostelech jsem působil pět let jako kaplan. Pak jsem dostal Bukovno, 

Michalovice a jako administrátor jsem byl v Bezně a Bakově. Od 1. 11. 1985 jsem na přání 

nadřízených odešel do Smržovky a jejího okolí. Kam mě pošlou, tam jdu, neboť je to podobné 

jako služba vojáka. 

Co pro vás znamenal pobyt ve Smržovce? 

Tam jsem působil v letech 1985–1999. Nejprve jsem se musel pořádně „rozhlédnout“, protože 

do kostela tam nechodil skoro nikdo. Lidé nebyli zvyklí komunikovat. Řekli mi: žádný kostel 

tu nemáme. Nakonec se kostel „našel“ kousek nad školou, ale po požáru byl doslova v hrozném 

stavu. Bohužel byl delší dobu tak ponechán, takže prodlení s opravami se zbytečně podepsalo 

nejen na vnějším plášti budovy, ale i na jejím vnitřním interiéru. 

Jaký jste si dal na počátku úkol? 

Mým cílem bylo lidem zviditelnit kostel, aby věděli, že ho vůbec mají. Trvalo celých devět let, 

než se úkol podařilo splnit. Celkem se na opravě kostela ve Smržovce použily finance v hodnotě 

sedmi milionů korun.  
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Jak jste vedle oprav kostela vycházel se svými farníky? 

Zpočátku bohužel se mnou nikdo téměř nekomunikoval. Proto jsem řešil otázku, jak se dostat 

blíž k lidem. Proto jsem si pořídil exkluzivní chov drůbeže s jedním kohoutem a třinácti slepi-

cemi. Svým farníkům jsem vozil vajíčka až k nim domů a vlastně přes slepičky jsem se dostal 

blíže k lidem. Výsledkem byla zvýšená návštěvnost bohoslužeb v kostele.  

Došlo i na hudební setkání v kostele? 

Ve spolupráci s městem jsem pořádal například vánoční koncerty, na které město vše připravilo 

včetně pohoštění. Jezdil na ně i pan biskup. 

 

 
 

Peteru Kothajovi se podařilo opravit kostel svatého Michaela archanděla 

ve Smržovce. 

 

Jak jste se ocitl v našem regionu? 

Přišla nabídka pana biskupa, abych působil v Nebuželích. Ukázal jsem rukou na kříž a řekl: 

Jaká je vůle Páně, to je pro mě rozhodující. Pak jsem působil ještě v kostelech na Mladobole-

slavsku, ale tam nebylo kde bydlet. Na pohřbu pátera Bártka mi pan biskup nabídl službu ve 

Mšeně. 

S jakými pocity jste přijal místo duchovního správce ve Mšeně? 

Jestliže ve svém životě přijímám vůli Boží, tak do něj nedávám své pocity, protože se nechci stát 

člověkem pocitovým čili náladovým. 

Čeho byste chtěl dosáhnout při svém působení ve Mšeně? 

Zdejší kostel je ve vlastnictví všech, a proto by si ho měli všichni vážit a mít z něj radost. Náš 

kostel je zapsaný v seznamu kulturních památek. Proto bych chtěl – podobně jako ve Smržovce 

– dostat ho průběžně potřebnými opravami do krásy, což je už vidět například na instalaci no-

vých vitrážových oken. Teprve poté by měl kostel dostat novou omítku. Pěkné prostředí přiláká 

do chrámu další návštěvníky mší svatých i nabízených kulturních akcí. 

 

Vyňato z interview v novinách Mšensko, č. 12/2015, s. 7. Otázky kladl Karel Horňák.  

Snímek archiv listu Mšensko 



ZRCADLO CÍRKVE 9/2023 6 

 

 
 

Pedagog o eutanazii 
 

Chodíme teď často, Jiří Rajmund Tretera i Záboj Horák, do nemocnic a sanatorií, protože tam 

máme své blízké. Vyprávěli jsme před jedním ze svých přátel, významným pedagogem, o tom, 

jak jsme se před několika týdny setkali při rozhovoru s lékařkou v jedné pražské nemocnici s její 

poznámkou, že by přece jenom nejlepším řešením pro některé pacienty byla eutanazie. To nás 

nesmírně vyděsilo. Jak může lékařka něco takového vyslovit? Copak už dnes pro lékaře neplatí 

Hippokratova přísaha, která byla vždy podmínkou k vydání lékařského diplomu? 
 

Náš přítel pedagog na to reagoval hned svým dávno promyšleným výrokem: „Zastánci eu-

tanazie by měli nejdříve začít u sebe!“ Ve vedení redakce jsme se pak zamýšleli, zda odpověď 

našeho přítele bychom neměli otisknout jako tzv. „moudro“ na druhou stránku Revue církev-

ního práva (jde o moudra, jak je vymyslela a nazývala místopředsedkyně Společnosti paní Ing. 

Jana Mindlová, CSc., z České zemědělské univerzity v Suchdole). Nakonec jsme dospěli k zá-

věru, že tak neučiníme, ale do Zrcadla církve to pro úsměv a k zamyšlení všech prozradíme. 

 

Text Hippokratovy přísahy 
 

Přísahám a volám Apollóna lékaře a Asklépia a Hygieiu a Panakeiu a všechny bohy a bohyně za svědky, 

že budu tuto smlouvu a přísahu dle svých možností a dle svého svědomí dodržovat. 

Toho, kdo mě naučil umění lékařskému, budu si vážit jako svých rodičů a budu ho ze svého zajištění 

podporovat. Když se dostane do nouze, dám mu ze svého, stejně jako i jeho potomkům dám a budou 

pro mne jako moji bratři. Pokud po znalosti tohoto umění (lékařského) zatouží, budu je vyučovat zdarma 

a bez smlouvy. Seznámím své syny a syny svého učitele a všechny ustanovené a na lékařský mrav 

přísahající s předpisy, přednáškami a se všemi ostatními radami. Jinak však s nimi neseznámím nikoho 

dalšího. 

Lékařské úkony budu konat v zájmu a ve prospěch nemocného, dle svých schopností a svého úsudku. 

Vystříhám se všeho, co by bylo ke škodě a co by nebylo správné. 

Nepodám nikomu smrtící prostředek, ani kdyby mne o to kdokoli požádal, a nikomu také ne-

budu radit (jak zemřít). Žádné ženě nedám prostředek k vyhnání plodu. 

Svůj život uchovám v čistotě a bohabojnosti, stejně tak i své lékařské umění. ... 

Do všech domů, kam vstoupím, budu vstupovat ve prospěch nemocného, zbaven každého vědomého 

bezpráví a každého zlého činu. Zvláště se vystříhám pohlavního zneužití žen i mužů, svobodných i ot-

roků. Cokoli, co při léčbě i mimo svou praxi ve styku s lidmi uvidím a uslyším, co se nesmí sdělit, to 

zamlčím a uchovám v tajnosti. 

Když tuto přísahu dodržím a neporuším, nechť ve svém životě i ve svém umění skromně dopředu 

postoupím. Tak získám si vážnost všech lidí po všechny ty časy. Když ale zákazy přestoupím a přísahu 

poruším, nechť stane se pravý opak. 



ZRCADLO CÍRKVE 9/2023 7 

 

Proč o mladých křesťanech podávají veřejné  
sdělovací prostředky zkreslené zprávy? 

 
Více než 550 účastníků české výpravy na Světových dnech mládeže v Lisabonu (dále jen SDM) pode-

psalo dopis řediteli zpravodajství České televize, ve kterém se ohrazují proti reportáži odvysílané 

2. srpna 2023 v pořadu Události v 19 hodin,1 a upozorňují ho, že veřejnoprávní médium o početné české 

výpravě v Lisabonu zatím vůbec neinformovalo. 

 

„Jsme tady v Lisabonu, velká skupina mladých věřících z České republiky, abychom se setkali 

s tisícovkami dalších mladých katolíků z celého světa. Společně se radovali, povzbudili se ve 

víře, vytvořili nová přátelství, ale také si odnesli nezapomenutelné vzpomínky na celý život. Je 

nás tu z ČR celkem 3177, a to není málo (například slovenských poutníků je tu jen něco přes 

jeden tisíc), jsme sedmá nejpočetnější delegace na SDM.  

Mnozí z nás jsme si na tuto cestu dlouhodobě spořili, ale také jsme se intenzivně podíleli na 

přípravě akcí v českém centru, kde každý den probíhá speciální program pro naše poutníky 

a doprovází nás tu 9 biskupů Čech, Moravy a Slezska. Taková událost se koná jednou za 3 roky 

a svým rozsahem je zcela mimořádná,“ stojí v úvodu dopisu mladých, kteří se dále ohrazují 

proti celkovému vyznění reportáže a uvádějí některé věci na pravou míru. 

Podle mladých nejsou v Lisabonu k vidění billboardy proti katolické církvi, o kterých se 

v reportáži hovoří, ale naopak ty, které srdečně vítají účastníky SDM. Problematika sexuálního 

zneužívání v církvi je samozřejmě bolestná, ale témata, o kterých mladí v Lisabonu debatují, 

jsou jiná a je jich velmi mnoho, např. ekologie či sociální nauka. „Především ale hovoříme 

o otázkách naší víry a našich životních hodnot.“ 

Není také pravdou, že poutníky sužují vysoké teploty přes 35°C. „Po všechny dny od 26. 

července k dnešku teploty nepřesáhly 30°C. Horkem tedy netrpíme, naopak se někdy musíme 

i přiobléknout kvůli silnému větru.“ 

Setkání je podle reportáže předražené, utratilo se 161 milionů eur. „Ale proč nebylo také 

zmíněno, že velkou část nákladů pokrývají samotní poutníci, kteří si účast na SDM platí? Ne-

hledě na to, že do organizace SDM je zapojeno několik desítek tisíc dobrovolníků, kteří denně 

spí jen pár hodin a nepobírají za svou práci žádný plat,“ stojí dále v dopise. 

Mladí také v dopise řediteli zpravodajství upozorňují, že o výpravě a ani její početnosti 

Česká televize neinformovala, ani nepřinesla rozhovor se žádným poutníkem z České repub-

liky. „Je nás v Lisabonu přes tři tisíce a najde se mezi námi mnoho ochotných mladých lidí, 

kteří rádi poskytnou autentická svědectví přímo z centra dění. Panuje tu totiž především veliká 

radost. Ulice jsou plné nadšených osob, které se usmívají, vzájemně se zdraví, modlí se, zpívají 

a tančí. Mladí lidé přijeli za papežem a prožívají chvíle, na které nikdy nezapomenou.“ 

Dále v dopise zmiňují Kodex České televize, podle kterého by informace, které poskytuje, 

měly být nestranné, stejně tak i nezávislé zpravodajství, informace a komentáře a veřejnoprávní 

médium by nemělo klesnout na úroveň bulváru.         

 

Převzato z webu Arcibiskupství pražského.2 

 
1  Viz: https://www.ceskatelevize.cz/porady/1097181328-udalosti/223411000100802/, čas 20:27. 
2  Viz: https://apha.cz/novinky/dopis-rediteli-zpravodajstvi-ct-podepsalo-pres-550-mladych-z-cr-v-lisabonu/. 

https://www.ceskatelevize.cz/porady/1097181328-udalosti/223411000100802/
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A ještě jedna zpráva z dnů mladých katolíků 
v Lisabonu 

 

Jedním z nejznámějších biskupů USA je Mons. Robert Emmet Barron, biskup diecéze Winona-Rochester 

(Minnesota). Z jeho projevu po skončení mezinárodních katolických Světových dnů mládeže v Portugal-

sku jsme vyjmuli několik myšlenek, které považujeme za velmi zajímavé i pro naše prostředí. 

 

V rozhovoru vyzdvihl, že církev potřebuje šířit evangelium a připomněl rady papeže Benedikta 

XVI., které se týkají tří hlavních cílů církve: uctívání Boha, službu chudým a evangelizaci. 

V této souvislosti mluvil o tom, že mladí 

lidé by měli být poučeni o tom, že sociální 

média sice mohou být nástrojem, ale nejsou 

skutečným světem. Skutečný svět je uctí-

vání Boha, služba chudým a vzájemné spo-

lečenství. 

Miluji sociální média, dodal. Používám 

je. Ale má to velmi negativní rozměr a mezi 

mladými lidmi prudce stoupají úzkosti, de-

prese a sebevražedné sklony. 

Vím, že je to teď těžší, řekl Barron o sou-

časném světě, v němž mladí lidé dospívají, 

což znamená, že potřebujeme Krista více 

než kdy jindy. A já chci, aby odcházeli s vě-

domím Ježíše, který je miluje, který s nimi 

kráčí a chce být Pánem jejich života, a to 

osvobozujícím způsobem. 

Biskup Barron zdůraznil, že mladí lidé 

nechtějí nejistou hlásnou troubu, nechtějí 

kolísavé poselství. Chtějí něco jasného, 

a když to dostanou, reagují na to. Chtějí 

něco s pevným základem. 

 

 

Převzato z webu cirkev.cz 

Redakčně mírně zkráceno 
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Zápis předmětů z modulu Církevní právo 
na pražské právnické fakultě 

 

Ve čtvrtek 21. září 2023 v 19.00 začíná zápis do všech povinně volitelných předmětů vyučova-

ných v zimním semestru 2023/24 na Právnické fakultě Univerzity Karlovy. Pokud jde o profi-

lační modul církevněprávní, jde o těchto šest předmětů: 

1. Základy církevního práva. Jde o inovovaný předmět, přizpůsobený nejnovější legislativě 

a vědeckému bádání. Po krátkém teoretickém úvodu do církevního práva všech církví se po-

drobně probírají obecné normy Kodexu kanonického práva, ústavní, řeholní a magisteriální ka-

nonické právo katolické církve. Závěr je věnován ústavnímu právu Českobratrské církve evan-

gelické, Slezské evangelické církve a. v., Církve bratrské a Církve československé husitské. 

2. Manželské a procesní právo církevní. Podrobně se věnuje těmto odvětvím kanonického 

práva: manželské právo, ordinační právo, trestní právo hmotné (včetně podstatné papežské no-

velizace z roku 2021), procesní právo sporné a manželské před církevnímu soudy, trestní pro-

cesní právo. Na závěr se probírá kárné řízení v evangelických církvích. 

Oba tyto předměty vyučují prof. Jiří Rajmund Tretera a doc. Záboj Horák, každý z jedné polo-

viny, nejnovějšími pedagogickými metodami. Do každého se může přihlásit až 200 studentů ze 

všech ročníků. Z každého z těchto předmětů se skládá samostatná ústní zkouška a student zís-

kává tři kredity. 

3. Vědecký seminář Právo a Bible. Probírají se jednotlivé biblické knihy, zejména z právního 

hlediska. Hlavními aktéry jsou studenti, kteří si připravují rozbor příslušné části Bible. 

4. Vědecký seminář z církevního a konfesního práva. Provádí se praktické procvičení látky, 

probrané v předmětech církevního práva. Hlavními aktéry jsou studenti, kteří připravují rozbor 

příslušných kanonickoprávních textů a soudních i správních kauz.  

Oba vědecké semináře vedou prof. Jiří Rajmund Tretera a doc. Záboj Horák. Prospěch se hod-

notí na základě aktivní účasti a student získává po třech kreditech. Do každého z obou seminářů 

se může přihlásit maximálně po 15 studentech. Proto doporučujeme neotálet a rychle se při-

hlásit. Seminář je možno zapsat znovu v každém semestru a ročníku. 

5. Náboženská svoboda v evropském kontextu. Předmět přednáší s aktivní účastí studentů 

JUDr. Jakub Kříž, Ph.D., advokát.  

6. Comparative Law of Religion. Předmět přednáší anglicky hostující profesor naší fakulty 

Dr. iur. Wolfgang Wieshaider z Vídně. Jde o blokovou výuku, která probíhá denně po dobu 

jednoho stanoveného týdne, zpravidla v listopadu. 

 

 

Obnovujeme pravidelné biblické hodiny 
každý týden! 

 

Na přímluvy posluchačů, které dostáváme ze všech stran, obnovujeme po prázdninách vysílání 

biblických hodin na kanálu YouTube (dostupného i z našich internetových stránek). Od soboty  

9. září 2023 pokračujeme ve výkladu knihy Skutků apoštolů, kapitoly 21, od verše 27 až do 

konce, a kapitoly 22. Těšíme se na všechny Vaše ohlasy! 
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Vyjádření lítosti nad onemocněním děkana Kato-
lické teologické fakulty Univerzity Karlovy 

 
A přídavkem něco k zamyšlení, jak by křesťané, kteří si myslí, 
že jim církev ublížila, měli jednat, aby to bylo v souladu s vírou 

 
Před několika dny nás bolestně zasáhla zpráva o hospitalizaci děkana pražské katolické teolo-

gické fakulty prof. PhLic. Vojtěcha Novotného, Th.D., s nímž nás váže dlouholeté pracovní 

přátelství. Média naznačují, že nemoc se náhle dostavila v důsledku zátěže, kterou pro postiže-

ného je snad jakási štvanice, která byla proti němu uspořádána v souvislosti s uvolněním jed-

noho pedagogického pracovníka pracujícího na částečný úvazek. První, co mě napadlo, byla 

vzpomínka na to, jak o Vánocích 1938 uštvali k smrti někteří „také“ národovci našeho slavného 

Karla Čapka. Modlím se za to, aby se to zde neopakovalo. 

Mám však nesmírnou radost, že pana děkana se zastala osobnost nad jiné povolaná, kterou 

je velký kancléř fakulty arcibiskup Jan Graubner, primas český, a děkuji mu za to. Vždyť pro 

všechny katolíky platí zásada nihil sine episcopo, nic nedělejte proti vůli svého biskupa. Velký 

kancléř fakulty výslovně a v písemné formě uznal děkanův postup za správný. Není tedy žádný 

prostor, aby skupina ctitelů toho, kdo se cítí postižený, nadále pokračovala ve svém pokřiku 

a deptala děkana. Ten, kdo se cítí postižen, má ovšem možnost sám se hájit, jak to zakotvuje 

kanonické právo. Pro křesťana je možná jediná cesta: kanonický proces, řádně vedené kano-

nické správní řízení. Bratří, nestěžujte si jeden na druhého před světskými orgány! To je sou-

částí Duchem svatým inspirovaného textu první epištoly sv. Pavla do Korintu (1 K 6, 1–7). 
 

 
Prof. Vojtěch Novotný, děkan KTF UK 
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V souvislosti s divokou kauzou dnešních dnů se mně při denním rozjímání vybavilo několik 

vzpomínek z mého dlouhého a požehnaného života. Prvním takovým případem byla bolestivá 

záležitost mého bratrance prof. Václava Wolfa. Byli jsme ovšem jen vzdálenými bratranci: 

sestra jeho matky se provdala za vlastního bratrance mé matky. Poznal jsem ho až po jeho 

prvním vyhození z teologické fakulty v roce 1977, kdy komunistům vadilo, že svou až úzkost-

livou pravověrnost nevyvážil spoluprací s nimi. Nevstoupil do Pacem in terris, odmítl podepsat 

spolupráci s StB, odmítl podepsal antichartu. Dlouho nemohl sehnat místo, až nakonec přece 

mu dali státní souhlas za faráře do Hostivaře. Tehdy mě za ním poslal ředitel podzemního Ge-

nerálního studia dominikánů, kde jsem tajně studoval, otec Dominik Duka, pozdější provinciál 

dominikánů, abych se u něho učil teologii a jako ministrant se v praxi naučil liturgii. Mládež 

farnosti Wolfa obdivovala a hluboce k němu citově lnula, Wolf byl tak statečný, že kryl pod-

zemní aktivitu tamějšího sdružení dominikánských terciářů. 

Sotva byl můj bratranec po sametové revoluci zvolen za děkana teologické fakulty, začal po 

velmi úspěšném entrée vyžadovat od učitelů pracovní kázeň. Což bylo jistě správné. Učitel 

fakulty má sedět na fakultě, a ne běhat po světě, brát zaměstnání jinde a vynechávat přednášky. 

Já sám se toho od svého vstupu na právnickou fakultu v lednu 1990 do dnešního dne držím. 

V tomto směru dodnes s Wolfem souhlasím, a souhlasil jsem i s dnešním děkanem Novotným, 

když si mně v rámci mého působení ve vědecké radě KTF UK v letech 2018–2022 stěžoval na 

mé přátele, tehdejší učitele kanonického práva Ignáce Hrdinu a Miloše Szabo, jak málo jsou na 

fakultě přítomni, o čemž jsem se přesvědčil. Mrzelo mě to, tím spíše, že oba byli mými přáteli. 

Ale děkan měl pravdu. A souhlasím i se všeobecnou a dnes běžně rozšířenou praxí děkanů 

všech fakult o posílení kázně mezi učiteli. Všichni děkani snad bojují „nahoře“ za zvýšení platů 

učitelů, které jsou nedostatečné, ale musí zatím šetřit s penězi, které mají k dispozici. Také sám 

to pociťuji, bráním se, ale nereptám. 

Druhá věc, která se Wolfovi přihodila, souvisela s jeho až úzkostlivou péčí o zachování pra-

vověrnosti, jako důsledek šoku z vyprázdnění evangelia některými tzv. „liberálními“ teology, 

jak to zažil při studijním pobytu v Německu v roce 1969. To se sice studentům, z nichž většina 

Wolfa pro jeho lidsky i vědecky přesvědčivý projev milovala, líbilo, ale nemohlo se to líbit 

těm, kterým nebyla na fakultě prodloužena smlouva. Ani já jsem nebyl rád, když nebylo na 

fakultě umožněno další působení mým osobním přátelům Odilonu Štampachovi a Tomáši Ha-

líkovi. Nelze se divit, že možná dodnes pociťují v duši hořkost, a to se může projevovat i v je-

jich vztahu k dění na fakultě. Snad Wolf nemusel být tak rigorózní. 

Horší bylo, že Wolf nedbal na napomínání velkého kancléře kardinála Miloslava Vlka. Po-

rušil tedy zásadu nihil sine episcopo. V tom jsem s ním prudce nesouhlasil. A jak to Wolfa 

posedlo, to zoufalé bránění vlastního já, tak začal pochybovat o legitimitě velkého kancléře 

fakulty, přímo před studenty. To bylo trestuhodné. Za toto frapantní porušení kázně mu kardinál 

Vlk odňal kanonickou misi. Wolf se nebránil vytvářením klaky svých příznivců ani iniciováním 

nějaké petice ve svůj prospěch. Jednal jako věřící: bránil se ne dovoláváním se světských or-

gánů, ale použil kanonických prostředků. Odvolal se ke kongregaci do Říma. Tam to prohrál. 

Tak sklapl podpatky a šel pracovat do archivu Univerzity Karlovy. Dál už scény nedělal. Přes-

tože jsem mu jako právník radil, aby ještě podal dovolání k Apoštolské signatuře. Na to řekl, 

že končí a přijímá, co církev rozhodla. 

Proto jsem se tedy vůbec nevzpouzel, když mě rektor univerzity profesor Ivan Wilhelm jme-

noval, jistě se souhlasem velkého kancléře kardinála Vlka, členem komise pro reformu 
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katolické teologické fakulty, tuto funkci přijal a důkladně od začátku až do konce vykovával. 

Hlavním spolupracovníkem a tajemníkem administrátora fakulty profesora Mikuláše Lob-

kowicze, rektora univerzit v Eichstättu a v Mnichově, a tedy hlavním českým reformátorem 

fakulty, byl právě Vojtěch Novotný. Není divu, že jsem se s Novotným tak dobře sblížil. Velmi 

jsme si pracovně rozuměli a poznal jsem ho jako hluboce charakterního člověka. Dokázal po 

mé argumentaci založené na rozumových důvodech i změnit svůj názor na některé kandidáty 

v jejich prospěch. Stejně mou spolupráci s Vojtěchem Novotným vítal i spolupracovník re-

formy za Českou biskupskou konferenci, královéhradecký biskup Dominik Duka, můj bývalý 

provinciál, s nímž mě pojilo více než dvacet let spolupráce. 

Zanedlouho po těchto událostech potrefila nepřízeň několika církevních osob v našem řádu 

i mě. Prožil jsem tvrdé období a troufám si říci, že jsem nebyl nijak pozadu za kýmkoliv z teo-

logické fakulty, kteří se domnívali, že jim tam ublížili. Nestěžoval jsem si před veřejností ani 

jsem nerozpoutal nějaký vnitrocírkevní spor. Na radu svého ordináře jsem dokonce půl roku 

nechodil do vlastního kostela. Bylo jasné, že nechci před zvědavými věřícími nic vykládat, ale 

bylo nebezpečí, že oni by to ze mě nějak parapsychologicky vytáhli a mnohé, co si ve své 

fantazii domýšleli, by považovali za potvrzené. V uších mně zněla slova naší zesnulé místo-

předsedkyně Ing. Jany Mindlové v souvislosti s tím, jak si jeden řeholník v televizi pouštěl ústa 

na špacír a stěžoval si na teologickou fakultu, že člověk, který má za matku lehkou ženu, to 

přece nepůjde říkat do televize. Zkrátka, jak mně coby roběti říkali moji rodiče za okupace, 

když poslouchali Londýn: co se doma uvaří, to se doma sní. 

A další vzpomínka, která se mně při denním rozjímání vybavila: jeden biskup v sousední 

zemi byl papežem odvolán ze svého úřadu. A hned s tím ztropil strašlivý skandál: stěžoval si 

na církev dokonce v televizi. To jen ve mně utvrdilo přesvědčení, že papež, který musel mít 

(jak znám kanonické právo) mnoho vážných důvodů pro odvolání biskupa, který jistě byl mno-

hokrát varován a napomínán, tak učinil správně. To, jak se ten biskup choval (a snad dodnes 

chová) svědčí o tom, že není schopen úřad biskupa vykonávat. Nikdo nemá nárok na setrvání 

v církevním úřadu, do něhož byl jmenován. Církev jako duchovní instituce směřující do věč-

nosti má jiná pravidla, než jsou pravidla světské společnosti, která má své instituce zřízeny pro 

tento pozemský svět. Ve světské společnosti je užívání demokratických principů zcela legi-

timní. Církev však je společenství, v němž platí monokracie. Kanonické právo umožňuje, aby 

se faráři odvolali, když si myslí, že jsou nespravedlivě přeloženi. To velmi dokonalým až mi-

nuciózním způsobem popisuje Kodex kanonického práva. Ale po definitivním rozhodnutí by 

bylo proti společenství věřících, a troufám si říci, že i proti Pánu Bohu, kdyby někdo dále kve-

ruloval. Doufám, že také já bych vždy srazil podpatky, sebral kufry a šel tam, kam mě církev 

pošle. 

A poslední vzpomínka: velice mě rozrušil případ, že pastorační asistentka žalovala církev 

před světským soudem. A to již proto, že podle již zmíněného citátu z apoštola Pavla nemají 

věřící nikdy církev žalovat před světským soudem. Pokud si myslí, že jim někdo ublížil, mají 

svůj spor přenechat svým spolubratřím i nadřízeným, v církevním správním řízení až po Apoš-

tolský stolec nebo dovolávat se svých práv před církevním soudem kteréhokoli stupně, doma 

i v Římě. Druhým důvodem, který mě opravdu rozzlobil, bylo, že zmíněná pastorační asistentka 

popírá, že je v církvi ve služebním poměru a že se na její postavení vztahuje výlučně kanonické 

právo. Jsme šťastni, že naše republika je tak spravedlivá, že rozlišuje pracovní poměr a služební 

poměr a v případě služebního poměru jsou její světské soudy nepříslušné. Jak v případě žalob 
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trvale kverulujícího manželského páru farářů Církve československé husitské potvrdil jak český 

Ústavní soud, tak Evropský soud pro lidská práva. Ta pastorační asistentka přímo nahrávala 

těm, kteří by rádi u nás zbavili církve svobody a právní autonomie. 

 

Jiří Rajmund Tretera 

 

 
 

Navštívili jsme Karlovy Vary 
 

Ve dnech 9.–16. srpna 2023 jsme navštívili slavné lázeňské město Karlovy Vary. Přijeli jsme 

na pozvání Mgr. Jana Hájka, jáhna Církve československé husitské, vězeňského kaplana a ak-

tivního člena Společnosti pro církevní právo, kterého mnozí členové a příznivci SPCP dobře 

znají a z doby docela nedávné si jistě vybaví jeho originální přípitek při žehnání Českých pamětí 

prof. Jiřího Rajmunda Tretery při 85. večeru Společnosti pro církevní právo 14. prosince 2022. 

 

 
14. prosinec 2022, požehnání knihy Jiřího Rajmunda Tretery České paměti: 

námořník a jáhen Mgr. Jan Hájek pronáší slavnostní přípitek. 

Snímek Antonín Krč 
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10. srpen 2023: Jiří Rajmund Tretera a Jan Hájek       10. srpen 2023: Jiří Rajmund Tretera a Záboj  

před reliéfem v Tržní kolonádě, znázorňujícím             Horák před Tržní kolonádou a Zámeckou věží  

hon Karla IV. 

                                             Snímek: Záboj Horák                                                     Snímek: Jan Hájek 

 

 

 

 

 

Redakční sdělení: pište nám jen na e-mail SPCP 
 

Prosíme všechny členy a příznivce Společnosti pro církevní právo, aby veškerou elektronickou 

korespondenci pro Společnost i osobně pro Jiřího Rajmunda Treteru a Záboje Horáka zasílali 

pouze na e-mailovou adresu spcp@prf.cuni.cz. 

 

 
Gratulace členům SPCP 

 

9. září 2023 oslaví Mgr. Milan Fritz, advokát z Holešova, své 45. narozeniny. 

 

11. září 2023 oslaví JUDr. Alexandra Bejvančická, advokátka Metropolitního církevního soudu 

Arcidiecéze pražské, své 35. narozeniny. 

 



ZRCADLO CÍRKVE 9/2023 15 

 

11. září 2023 oslaví P. Mgr. Ing. Felix Stanislav Slouka OFM z františkánského kláštera v Li-

berci své 75. narozeniny. 

 

14. září 2023 oslaví JUDr. Adam Furek, vedoucí legislativně-právního oddělení na Minister-

stvu vnitra, své 45. narozeniny. 

 

19. září oslaví JUDr. Martin Piškula, advokát, své 45. narozeniny. 

 

19. září 2023 oslaví Mgr. Martina Trumberová, pracovnice Finančního úřadu pro Olomoucký 

kraj, své 40. narozeniny. 

 

20. září 2023 oslaví Mgr. et Mgr. Šimon Kočnar, asistent soudce, své 30. narozeniny. 

 

 

Z nové literatury 
 

ČUNDERLÍK ČERBOVÁ, Veronika, Základy a kazuistika kánonického manželského práva, 

Wolters Kluwer, Bratislava, 2020, 124 s., ISBN 978-80-571-0269-4. 

 

PUČÁLKOVÁ, Ester, Dědictví otců. Obraz české reformace v letech 1918–1928, Matice mo-

ravská, Brno, 2022, 278 s., ISBN 978-80-87709-32-0. 
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